
15.maj 2008.

VREME BOQEG STANDARDA

Godinu dana rada menaxmenta

Usvojeni Zakon o
odbrani i Zakon o

Vojsci i donet veliki

broj prate}ih

dokumenata i

pravilnika o radu

sistema odbrane 

* Pro{la godina

zavr{ena bez dugova 

* Pove}an vojni buxet 

* Reformisan 

platni sistem i

omogu}eno dobijawe

subvencionih

stambenih kredita

* Nastavqa se

modernizacija Vojske

* Partnerstvo za mir

dovoqna i neophodna

mera saradwe 

Srbije sa Natoom 

* Poboq{an ugled

Vojske u javnosti 

* Boqi odziv regruta

i pove}ano zanimawe

mladi}a i devojaka 

za oficirski poziv

14

P
ovodom godi{wice rada Ministarstva odbrane, ministar odbrane Dragan [utanovac je, 4.

maja u Vladi Srbije, odr`ao konferenciju za novinare, kojoj su prisustvovali dr`avni

sekretari Igor Jovi~i} i Du{an Spasojevi}, pomo}nici ministra za qudske i materijalne

resurse Bojan Dimitrijevi} i Ilija Pilipovi}, sekretar MO Dragan Radulovi} i na~elnici

Vojne akademije i Vojnomedicinske akademije general-majori Vidosav Kova~evi} i prof. dr

Miodrag Jevti}.

Uvodno izlagawe na konferenciji ministar [utanovac zapo~eo je osvrtom na potpisivawe

Sporazuma o asocijaciji i pridru`ivawu sa Evropskom unijom, naglasiv{i da je tome zna~ajan do-

prinos dalo i Ministarstvo odbrane, jer je 6. novembra pro{le godine Evropska komisija u svom

izve{taju istakla da je postignut veliki napredak u demokratskoj i civilnoj kontroli Vojske Srbi-

je, {to je jedan od prioriteta evropskog partnerstva. Osim toga, on je kao najzna~ajnije dostignu}e

u pro{logodi{wem radu istakao usvajawe Zakona o odbrani i Zakona o Vojsci, koji su 1. januara

stupili na snagu, i dono{ewe velikog broja prate}ih dokumenata i pravilnika o radu sistema

odbrane.

BUXET, PLATE I PENZIJE

U osvrtu na vojni buxet ministar je podsetio da je napokon napravqen povoqniji odnos per-

sonalnih i operativnih tro{kova, ali i tro{kova za investicije i opremu, koji je sada u rasponu

55–24–20 odsto. To zna~i da su personalni tro{kovi, odnosno tro{kovi plata i ostalih dodataka

pove}ani sa 22 milijarde na 26 milijardi dinara, {to je 18 odsto vi{e, ali su u isto vreme op-

eracioni tro{kovi smaweni za 19 odsto. Investicioni tro{kovi pove}ani su na 9,4 milijarde,

{to je uve}awe od 135 odsto i predstavqa zbir sredstava za tu namenu, koja su izdvojena u prethod-

ne tri i po godine. Ministar je istakao da je iz NIP-a dobijeno 3,7 milijarde dinara za tri glav-

na projekta, te da se iz sopstvenih prihoda o~ekuje najmawe sedam milijardi dinara. 

Posebno je naglasio da je izvr{ena reforma platnog sistema, pa je zahvaquju}i tome

prose~na plata vojnih lica pove}ana sa oko 27.000 dinara u martu pro{le godine, na dana{wa

37.632 dinara. Profesionalni vojnici po ugovoru imali su 15.500, a danas imaju 24.900 dinara,

{to je pove}awe od 60 odsto. Prose~na plata podoficira bila je oko 25.000 dinara, a danas je

32.000, {to je pove}awe od 27,89 odsto. Oficiri su imali 38.700 dinara, a danas imaju prose~no

52.000 dinara, {to je pove}awe od 34,47 odsto.

Prema wegovim re~ima, i vojne penzije za april bi}e pove}ane za oko 4,2 odsto. 

– Imamo veliki problem duga prema penzionerima. Iznalazimo mogu}nost sa Ministarstvom

finansija da se taj dug reprogramira, a re~ je o 4,5 milijarde dinara. Tako|e, bitno je re}i da

smo, u saradwi sa Ministarstvom rada i socijalne politike, dogovorili da se vojne penzije

uskla|uju kao i civilne, dva puta godi{we – u aprilu i oktobru, a prema saop{tewu stru~ne slu`be

Republi~kog fonda penzijskog i invalidskog osigurawa od 1. aprila predvi|eno je pove}awe penz-

ija za oko sedam odsto, kao i u civilnom sektoru – rekao je [utanovac.

Ministar odbrane je podsetio da je pre godinu dana dug prema dobavqa~ima iznosio skoro

2,8 milijarde dinara, a u 2006. je bio 4,5 milijarde dinara, i posebno naglasio da je pro{la go-

dina zavr{ena bez dugova. Na taj na~in je samo na zateznim kamatama u{te|eno petsto miliona di-

nara. 

– Nastavqamo sa modernizacijom Vojske. Prioriteti su opremawe savremenom telekomu-

nikacionom opremom, koje smo zapo~eli, zatim za{titnom balisti~kom opremom za vojnike, a raz-

matraju se i mogu}nosti nabavke borbenih vozila to~ka{a, {kolskog aviona za obuku pilota,
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opreme za kontrolu vazdu{nog prostora, terenskih motornih vozila i

opreme za specijalne sastave i jedinice vojne policije. Za te namene }e iz

buxeta biti izdvojeno oko 7,5 milijardi dinara, plus sredstva iz NIP-a ko-

ja se odnose na remont vazduhoplova – naglasio je ministar.

Prema wegovim re~ima, u protekloj godini poboq{ani su uslovi za

`ivot i rad pripadnika Vojske Srbije u Kopnenoj zoni bezbednosti. Sve

nadoknade koje im pripadaju ispla}uju se redovno, a posebno je zahvalio

op{tinama Beograda i kompaniji SBB {to svaka baza u tom delu Srbije ima

kablovsku televiziju. 

STAMBENI KREDITI

– Omogu}ili smo pripadnicima Vojske da dobiju subvencionisane

stambene kredite. Za milijardu dinara, koliko je za tu namenu izdvojila

Vlada Republike Srbije, mo`e se obezbediti izme|u 1.300 i 1.500 kredita

za oficire i podoficire – podsetio je ministar [utanovac i dodao da ce-

na tih kredita zavisi od broja godina provedenih u Vojsci. 

Podsetiv{i da je prose~an zakup stana u Beogradu oko 250 evra, min-

istar je rekao da najve}a rata za otplatu kredita od, recimo 50.000 evra,

za one koji imaju do pet godina sta`a, iznosi 332 evra, a najni`a rata je

262 evra, za one koji imaju 25 godina sta`a. 

– Na`alost, u MO ima oko 25.000 stambenih zahteva, od ~ega je 16.000

interesenata koji nemaju nikakav stan. Me|u wima je veliki broj qudi koji su

u Srbiju do{li iz biv{ih jugoslovenskih republika. Smatramo, da i wima

mo`emo da pomognemo kao dr`ava i kao ministarstvo. Model koji primewu-

je Izvr{no ve}e Autonomne pokrajine Vojvodine, po kome se omogu}ava

izbeglim i raseqenim licima da dobiju ku}u sa oku}nicom, mogli bismo i mi

da usvojimo. Sutra }e biti podeqen jedan broj kqu~eva za stanove koji se rade

i zavr{avaju na Be`anijskoj kosi – dodao je [utanovac. 

Ministar je posebno istakao da je u zavr{noj fazi izgradwa baze Ce-

potina na jugu Srbije, koja se finansira sredstvima iz NIP-a, i najavio

wen zavr{etak do kraja septembra. On je izrazio i nezadovoqstvo dosa-

da{wim remontom aviona. 

– Najavili smo i platili remont ~etiri aviona MiG-29. Na`alost, do

sada je u vazduhu bio samo jedan avion i on ima nedostatke koji treba da se

otklone. To nije problem Ministarstva odbrane, ve} na{ih prijateqa ~ija je

obaveza bila da zavr{e remont do Nove godine – rekao je ministar. 

Prema re~ima Dragana [utanovca, problema ima i u prodaji vi{ka

vojnih nepokretnosti u okviru Master-plana. Osnovni problemi jesu ne-

dostatak dokumentacije za pojedine objekte i nere{eni imovinsko-pravni

odnosi i dugotrajna tenderska procedura.

Govore}i o rezultatima postignutim u me|unarodnoj vojnoj saradwi,

ministar je rekao da nisu iskori{}ene sve mogu}nosti u okviru Programa

Partnerstvo za mir, posebno {to nije potpisan Bezbednosni sporazum. On

smatra da je to lo{e ako se ima u vidu da su taj sporazum potpisale sve zemqe

severne hemisfere, ukqu~uju}i Rusku Federaciju. [utanovac je istakao da je

u ovom trenutku Partnerstvo za mir dovoqna i neophodna mera saradwe Sr-

bije sa Natoom – naglasio je on.

Ministar je pomenuo da je za godinu dana odr`ano pet me|unarodnih

vojnih ve`bi, ali da posledwoj trilateralnoj ve`bi Ma|arske, Rumunije i

Srbije „[ajka 2008“, odr`anoj u Titelu, pod nazivom koju je realizovala

Uprava za vanredne situacije, nije dat odgovaraju}i publicitet. Ministar -

stvo odbrane je u~estvovalo pro{le godine i u suzbijawu poplava i po`ara u

zemqi i Gr~koj. Tokom 2007. godine osnovalo je 167 op{tinskih {tabova

civilne za{tite. 

POBOQ[ANA SLIKA O VOJSCI

– Posebno se ponosimo ukqu~ewem dela kapaciteta VMA u mre`u

zdravstvenih ustanova Srbije. Smatramo da je to veliki iskorak na{eg mi -

nistarstva i da smo omogu}ili gra|anima Srbije sa najte`im oboqewima da

se uz odgovaraju}i uput mogu le~iti u VMA. Od septembra pro{le godine

VMA je postala i regionalni centar za vojnomedicinsku saradwu – naglasio

je ministar. 

Govore}i o dostignu}ima u vojnom {kolstvu, Dragan [utanovac je is-

takao da je na{ vojno{kolski sistem napokon usagla{en sa univerzitetskim.

Studenti Vojne akademije od {kolske 2007/2008, posle zavr{etka {kolo-

vawa, dobijaju i vojnu i diplomu pojedinih civilnih fakulteta. Ministar je

rekao da se sada 12 studenata VA nalazi na {kolovawu u inostranstvu na

osnovnim studijama, a 14 oficira je na vi{im vojnim {kolama. 

On je izrazio posebno zadovoqstvo ~iwenicom da je poboq{an ugled

Vojske u javnosti, o ~emu govori i podatak da je sada deset puta vi{e onih ko-

ji su konkurisali za VA nego lane, te da je pro{le godine za 30 mesta, pred-

vi|enih za devojke, konkurisalo wih 65, a ove godine 107. Pove}an je i odziv

regruta. U 2005. bio je 68,3 odsto, u 2006. godini 62 odsto, a pro{le go-

dine 90 odsto. U decembru 2007. odziv je bio 99,9 odsto onih koji su `eleli

da slu`e vojni rok u uniformi. Pored toga, omogu}eno je i civilno slu`ewe

roka u ustanovama Ministarstva odbrane, ~ime se ostvaruju znatne u{tede

finansijskih sredstava. 

Na konferenciji za novinare ministar [utanovac je istakao da je

Ministarstvo odbrane pomoglo javnom preduze}u Jugoimport – SDPR u skla-

pawu ugovora za izvoz naoru`awa i vojne opreme u Irak. Istina, oni nisu

u~estvovali u sa~iwavawu tog ugovora, ali jesu u podizawu ugleda na{e

zemqe u poslovawu sa Irakom, i ministar smatra da bez Ministarstva

odbrane takav ugovor ne bi mogao da bude ispuwen.

– Ove godine radili smo pod velikim tenzijama. Izazovi koji su se

ticali kona~nog re{ewa statusa Kosmeta i saradwe sa Ha{kim tribunalom,

jesu izazovi kakve nema nijedna zemqa u Evropi, ali su pripadnici Vojske

pokazali maksimalnu zrelost i odgovornost – istakao je prvi ~ovek u Min-

istarstvu odbrane. 

U osvrtu na samoproklamovanu nezavisnost Kosova i Metohije, min-

istar [utanovac je izrazio zadovoqstvo {to nije upotrebqena vojna sila

u re{avawu tog problema i naglasio da bi Vojska bila spremna da, u skladu

sa Zakonom i Ustavom, ispuni sve svoje obaveze, sva o~ekivawa koja bi pred

wih postavili dr`avni organi. U tom smislu, on je istakao vrlo dobru

saradwa sa Kforom zahvaquju}i ~emu su izbegnuti sukobi. On smatra da tu

saradwu treba u budu}nosti odr`avati, jer je u interesu gra|ana koji `ive

na Kosmetu. 

Na kraju konferencije ministar je odao priznawe novinarima i is-

takao vrlo dobru saradwu Ministarstva odbrane sa medijima u Republi-

ci Srbiji. 

Mira [VEDI].
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BROJNO STAWE

Prema re~ima ministra [utanovca, u Ministarstvu odbrane i

Vojsci Srbije 2005. bilo je oko 71.000 qudi, a u januaru pro{le go-

dine 37.611. Sada je 36.853 pripadnika MO, s tim {to je raspisan

konkurs za prijem 1.500 vojnika po ugovoru. Do sada je u sastave Vojske

primqeno oko 500 qudi i o~ekuje se da ta cifra bude 37.853 pripad-

nika MO, {to je prakti~no vi{e nego u januaru pro{le godine. 

Trenutno u Vojsci Srbije ima 8.500 vojnika na slu`ewu vojnog

roka. Na Vojnoj akademiji se danas {koluje 599 studenata, a u Vojnoj

gimnaziji 365 u~enika.

PLATA POTPORU^NIKA

Krajem pro{le godine plata potporu~nika pripravnika bila je

31.362 dinara, a danas je 38.382 dinara. Ako se na to doda nakna-

da za uve}ane tro{kove stanovawa, wegova ukupna primawa su oko

600 evra. 

– Te{ko da u Srbije postoji bilo koja po~etni~ka plata ve}a od

plate potporu~nika. Jedino tako, u procesu profesionalizacije,

mo`emo da privu~emo mlade qude da rade tako te`ak i odgovoran

posao. Podse}am da smo u januaru pove}ali plate i najavili pove}awe

za april, tako da }e aprilski ~ek zaposlenih u sistemu odbrane biti

ve}i za 10,29 odsto – rekao je ministar.

MEDIJI O SISTEMU ODBRANE

– U protekloj godini, u 33 doma}a medija objavqeno je ukupno

16.090 priloga o sistemu odbrane, {to je najvi{e od vremena JNA.

Dnevno je prose~no objavqivano 44 priloga, a mese~no 1.341, {to

dovoqno govori o transparentnosti sistema odbrane. Prilozi su

uglavnom bili nepristrasni, jer u 89,2 odsto tekstova nije bilo komen-

tatorskih opaski. Poruke sa pozitivnim vrednosnim stavovima

sadr`alo je 5,6 odsto priloga, a sa negativnim 5,2 odsto – istakao je

Dragan [utanovac.


